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“La immensa majoria
dels espanyols creuen
que els Jocs Olímpics de
Madrid serien bons”

“És clar que preníem les
nostres injeccions de
vitamines. Què sé jo... El
doctor ens ho deia”

“El meu entrenador em
deia que hi poses ous.
La veritat és que era una
gran oportunitat”
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n amic que sap molt de futbol m’ha asse-
gurat que d’aquí a menys d’una setmana
torna a començar la lliga. Jo li he insistit

que som a ple agost i que no pot ser que ja tornin
els partits, però ell m’ha obert el lloc web de la lli-
ga a la tauleta i m’ho ha demostrat.

Jo ja sé que l’esport professional té molt poc
d’esport i molt de professional, però no creieu
que n’estan fent un gra massa? Jo trobo una
mica exagerat que entre una lliga i l’altra només
hi hagi poc més d’un mes. I, a sobre, aquest mes i
mig les nostres estrelles l’han dedicat a jugar
partits de seleccions i amistosos a milers de qui-
lòmetres de distància, combinats amb desenes
d’hores d’avió.

Evidentment, això és un espectacle i un nego-
ci. Com a tal, cal maximitzar-ne els beneficis, la
qual cosa vol dir multiplicar els partits tant com
sigui possible. Ens acostem a marxes forçades al
model de l’NBA nord-americana, una manera de
gestionar l’esport que va ser mundialment ho-
mologada quan Samaranch va obrir la porta dels
Jocs Olímpics al Dream Team, i va enterrar defi-
nitivament l’amateurisme olímpic i el poc que
quedava de l’esperit del pobre ingenu de Pierre
de Coubertin. Ja fa anys que l’NBA es va redisse-
nyar per transformar-se en un espectacle televi-
siu que mou milions arreu del món. Fins i tot van
modificar les regles del bàsquet per adaptar-lo al
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De veritat que ja comença la lliga?

LeBron James, de Miami Heat, en acció ■ EFE
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ritme televisiu. Es juguen partits gairebé cada
dos dies (de vegades fins i tot cada dia) a un rit-
me frenètic que el comú dels mortals no po-
dríem suportar. Per aquest motiu, els jugadors

han esdevingut una mena de superhomes hor-
monats que poden resistir un seguit ininterrom-
put de partits. Només cal veure els jugadors eu-
ropeus i sud-americans uns quants anys des-
prés de desembarcar a l’NBA. Feu la prova, mi-
reu les fotos d’abans i d’ara de qualsevol jugador
estranger de la lliga dels EUA.

El magnat Murdoch va transformar el rugbi
de 13 en un espectacle que mou milions a Aus-
tràlia i a la Gran Bretanya. Com amb el bàsquet,
va modificar les regles i va obtenir un esport es-
pectacle de primer nivell.

El meu avi m’explicava que els jugadors de
futbol de la primera meitat del segle XX els diu-
menges dinaven a casa amb la família i després
se n’anaven a l’estadi a jugar el partit de la jorna-
da. En aquesta era de l’hiperprofessionalisme,
no som lluny del moment en què el futbol es vegi
obligat a emprendre aquest camí per aguantar
un calendari de competicions fora de control.
Quan trigarem a veure un Messi, un Neymar i un
Alexis amb un cos de Schwarzenegger? Si l’NBA
ha incorporat amb normalitat la transformació
dels esportistes en superhomes, amb el beneplà-
cit de les federacions internacionals, per què no
ho hauria de fer també el futbol? Preparem els
jugadors per jugar quatre, cinc o sis partits a la
setmana, que l’espectacle ha de continuar i el
negoci ha de créixer.

Per què el
futbol no
transforma
els
jugadors en
superhomes
com l’NBA?

Germà Capdevila PERIODISTA

A FAVOR I EN CONTRA

Marta Cabré

La gira és contraproduent per a la temporada del Barça?
l Barça té una plantilla de gran profes-
sionalitat i de cap manera la gira asià-

tica ha d’influir en el rendiment de l’e-
quip. De fet, en altres situacions similars,
per exemple en la primera temporada de
Guardiola, també es va fer gira americana
i malgrat tot es van guanyar tots els títols
que es van disputar, com explico en la
contraportada. En altres ocasions en què
s’ha exigit a la junta directiva evitar la gira
s’han guanyat menys títols. De fet, no té
gaire sentit plantejar-se aquesta qüestió
en un equip com el Barça, ja que la majo-
ria dels seus jugadors estan sotmesos a la
màxima pressió pel seu gran nivell i cada
estiu han d’afrontar compromisos molt
exigents amb les seves seleccions recor-
rent milers de quilòmetres i disputant
partits importants, bé sigui per la disputa
d’un mundial, d’una Eurocopa o de la copa
Confederacions, com enguany.

Eo lligaré les gires amb els títols gua-
nyats perquè segurament no hi ha

cap relació directa, però crec que no és la
millor manera de preparar una tempo-
rada. Fer tantes hores de vol, jugar en
unes condicions d’humitat gairebé insu-
portables i contra equips que no oposen
cap resistència serveix d’alguna cosa?
Per molts diners que ingressi el club grà-
cies a gires com la d’aquest estiu, espor-
tivament és un sobreesforç que les ca-
mes d’alguns futbolistes poden notar en
l’inici de la lliga o la Champions. A l’es-
forç fet en la girà asiàtica, molts blau-
grana hi afegiran hores de vol i futbol
amb la seva selecció. Si realment això és
inevitable, per què no se’ls cuida al club?
No crec que hagi de ser tan difícil orga-
nitzar una pretemporada prop de casa i
contra equips potents. És qüestió de
voluntat.
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